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 بسم الله الرحمن الرحيم

 

 الحمد لله في البدء والختام  والصلاة والسلام على خير الأنام وآله وصحبه ذوي العقول والأفهام. 

وبعدُ فإن السنة الشمسية قد لملمت أذيالها مغادرة العالم يتقلب في الحدث الذي داهم الناس ووضع البشرية على 

فقد شهدت  استثناء لم نكن الجامعة لة كلية المعارفحافة عصر جديد سيشهد تغيرات جسيمة. ونحن في مج

ا التحول في موقعها الاليكتروني المجلة في السنة المنصرمة تحولا حاسما من حيث محتواها ومظهرها. تمثل هذ

جاء هذا العدد الأخير كاديمية الرصينة. نشريات العالمية ذات المعايير الأالفعال الذي يضع المجلة في مصاف ال

في عامنا هذا متنوعا في محتواه كالعادة. كان نصيب اللغة العربية وعلومها بارزا في مقالات عدة فتارة تطلع على 

ة في المقال الذي يستخرج من تفسير الحلبي لأشرف الألفاظ في كتابه عمدة الحفاظ ثم نلقي أبنية جموع الكثر

ثير المحل كما يراه النحويون في المقال أونطلع على ت في مقال آخر روشاعدة النحوية منيرد على الق نظرة على ما

ندلسي نشاهد دب الأنفتح نافذة على الأالشعر فتارة الذي يتناول هذا الفن. ثم نجد المقالات تترى في الأدب و

من خلالها بعض ظواهر المجتمع في ذلك العصر وتارة نستمع الى الغناء القديم لنستكشف من خلاله مدى 

خرى في الأدب أث من بحث قانوني وآخر مالي وأبحالم يخل العدد  التبادل الثقافي بين العرب والفرس.

ن المجلة مقبلة على تطورات مثيرة العام القادم وربما ألى إشارة در الأويج الانكليزي أترك للقاريء استكشافها.

 .ينتهي العام وقد دخلت المجلة في مستوعبات سكوباس
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Issue introduction 
 

 
By:  

Assoc. Prof. Dr. Mohammed Abdulhakim Alsaadi 

Editor in Chief 

 

Praise be to Allah in the beginning and the end, and blessings and peace be upon the best of people, his 

family, and his companions of minds and understanding. 

Current year has come to the end, leaving the world fluctuates in the event that attacked people and put 

humanity on the brink of a new era that will witness huge changes. We in the Journal of AlMaarif 

University College (JAUC) were not an exception. Over the past year, the Journal has witnessed a 

decisive transformation in terms of its content and appearance. This transformation is represented in its 

effective website, which places the journal in the ranks of international publications with solid 

academic standards.  

This issue was the last in our year and was varied in its content as usual. The share of the Arabic 

language and its arts was prominent in several articles. Sometimes you look at the structures of the 

JUMUU ALKATHRAT in the article that is extracted from Al-Halabi’s interpretation of the most 

honorable words in his book UMDAT ALHUFFADH which deals with this art. Then we find articles 

after articles in literature and poetry. Sometimes we open a window on Andalusian literature through 

which we see some of the phenomena of society in that era, and sometimes we listen to ancient singing 

in order to explore through it the extent of cultural exchange between Arabs and Persians.  

The issue was not without legal, financial and other research papers in English literature, and I leave 

the reader to explore it. 

It should be noted that the Journal is on the verge of exciting developments next year, and the year may 

end, and the Journal has included in the index of Scopus. 

  


